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9roãník 28, ãíslo
září 2019

V zářijovém čísle:
— Důl Turów
— Školy prochází proměnou
— Den D pro knihovnu
— Hrádecké slavnosti
— Bartolomějská pouť
— Úspěch mažoretek
— Chovatelská výstava
— Triatlon Hrádek n. N.

Příloha: Žitava tajuplná,
romantická i podmanivá

Kulturní podzim
Dožínky v polovině září budou jednou
z posledních venkovních akcí a milov-
níci kultury se budou muset přesunout
pod střechu. V DK Beseda pomalu
končí kompletní rekonstrukce elektro-
instalace. Nové jsou nejen kompletní
rozvody, ale také osvětlení včetně 
lustrů, divadelní osvětlení a ozvučení,
včetně jeho ovládání. Nově je v sále 
instalováno i plátno a projektor. První,
kdo sál v novém vyzkouší, budou hrá-
dečtí senioři, jejichž ples se bude ko-
nat 11. října. Připravena jsou už ale
také divadelní představení. Kromě tra-
dičního hrádeckého divadelního pod-
zimu, který se bude konat ve dnech
22. a 23. listopadu, bude v Hrádku
hostovat i pražský soubor s novou 
divadelní komedií A do pyžam! V hlav-
ních rolích se můžete těšit kromě 
jiných na Leoše Nohu, Lukáše Lang-
ma jera, Lucii Zedníčkovou. Předprodej
vstupenek začne už ve středu 18. září 
v 15 hodin. 

Novinkou bude jazzový ples v rámci
festivalu Mandau Jazz, který je nachys-
tán na 19. října. Předprodej vstupenek
začne rovněž 18. září.

Rekonstrukce ulice Liberecká 
začne v září

Dlouho připravovaná kompletní rekonstrukce ulice Liberecká, o které jsme několikrát v HRÁDECKU
psali, začne za několik dnů. První z investorů, společnost Innogy, která bude rekonstruovat plynovod,
má začít stavět 23. září. Začne tak více než rok trvající velká investiční akce, která přinese řadu ome-
zení pro obyvatele města i pro živnostníky, kteří v lokalitě podnikají. Výsledkem bude ulice s kompletně
opravenými inženýrskými sítěmi, která bude mít i zcela novou tvář.

Rekonstrukce Liberecké ulice se chystá už od roku 2016. Skloubit potřeby všech majitelů sítí, při-
pravit projektovou dokumentaci, všechna potřebná povolení, domluvit financování a zařazení do roz-
počtů a konečně dohodnout harmonogram zabralo tři roky času. 

První část rekonstrukce plynovodu se bude týkat úseku ulice Liberecká od železničního přejezdu po
odbočku do sídliště u samoobsluhy. Už od počátku to bude znamenat dopravní omezení. Liberecká
bude v tomto úseku průjezdná pouze jednosměrně od shora dolů. Dohodnuto je, že až přijde zima 
a práce se přeruší, bude komunikace uvedena do sjízdného stavu. Na jaře pak vypuknou práce na Li-
berecké v plném rozsahu.

„Nedílnou součástí rekonstrukce ul. Liberecká je rekonstrukce veškerých inženýrských sítí, tedy plyno-
 vodu, vodovodu, kanalizace, částečně sítě elektro a městského veřejného osvětlení. Dojde i k celkové
rekonstrukci vlastní komunikace, a to včetně veškerých podkladních vrstev, rekonstruovány a prodlou-
ženy budou i chodníky,“ říká starosta města Josef Horinka. 

A jak by měla Liberecká ulice vypadat po dokončení rekonstrukce? Liberecká ulice se zazelená 
a bude přehlednější. Po městě kolují zaručené zprávy, jak se zúží, ty ale vyvrací starosta města Josef
Horinka: „Průjezdná šířka komunikace se změní jen minimálně, zúží se jen asi o půl metru.“ Žulovou
kostkou bude oddělen parkovací pruh po pravé straně, který se dnes de facto používá, ale na vozovce
není vyznačen. Směrem k nemovitostem bude o asi 50 cm rozšířen také chodník. Tímto získaným pru-
hem o šíři jeden metr vznikne prostor pro zeleň: „Pás zeleně bude tvořit alej kvetoucích stromů se 
zelenou podsadou. Pokračování na straně 3



lnformace z radnice
Usnesení rady města
22. schůze rady města
22. schůze rady města v roce 2019, konaná dne 24. července, se zabý-
vala těmito záležitostmi:
— schválila přidělení zakázky Dodání nového parkovacího automatu

společnosti WSA doprava a parkování, s. r. o., Radonice, a to za na-
bídkovou cenu 180 997,50 Kč s DPH 

— schválila účast města Hrádek nad Nisou v projektu Turistické infor-
mační centrum – POT „Rajska“ v Boleslawci, předloženého městem
Boleslawiec do Programu Interreg V-A Česká republika – Polsko, 
v rámci Výzvy fondu mikroprojektů Nisa, přičemž město Hrádek nad
Nisou je partnerem projektu bez finanční účasti

— schválila členský příspěvek města pro kalendářní rok 2019 ve výši 
30 000 Kč ve spolku DMO Lužické a Žitavské hory, z. s., se sídlem:
Dolní Prysk 17, 471 15 Prysk, IČO: 07195371

— schválila přijetí dotace z Dotačního fondu Libereckého kraje, Pro-
gramu 8. 5 Podpora předcházení vzniku odpadů, jejich opětovného
použití a podpora sběru a využití bioodpadů na projekt „Pořízení
kompostérů pro obyvatele města Hrádek nad Nisou“ ve výši 
24 321 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši 24 321 Kč 

— schválila přidělení zakázky na stavební práce Oprava havarijního
stavu podlahové krytiny šaten ZŠ Lidická firmě Badi za nabídkovou
cenu 253 410 Kč s DPH

— rozhodla o přidělení veřejné zakázky malého rozsahu Rekonstrukce
učeben pro výuku AJ a přírodních věd na ZŠ Lidická v Hrádku nad
Nisou vítěznému uchazeči společnosti Miroslav Hochman s celkovou
nabídkovou cenou 1 911 800 Kč vč. DPH 

— vzala na vědomí Certifikát environmentálního vyúčtování za rok 2018
od společnosti ASEKOL

— schválila vzorovou smlouvu o výpůjčce domácích zahradních kom-
postérů o objemu 1 000 l a 650 l, které budou pořízeny (a zdarma
zapůjčeny obyvatelům Hrádku nad Nisou) za finanční podpory Libe-
 reckého kraje. 

23. schůze rady města
23. schůze rady města v roce 2019, konaná dne 7. srpna, se zabývala
těmito záležitostmi:
— souhlasila s přijetím finančního daru ve výši 43 466 Kč na úhradu

obědů pro osm nezletilých žáků Základní školy T. G. Masaryka od
společnosti WOMEN FOR WOMEN, o. p. s.

— schválila návrh smlouvy o poskytnutí nadačního příspěvku na pro-
jekt „Hrádek nad Nisou – Dosadba aleje v ulici Luční“ od Nadace ČEZ

— schválila přijetí dotace na výkon sociální práce pro rok 2019 ve výši
603 611 Kč od poskytovatele Ministerstva práce a sociálních věcí

— schválila poskytnutí finančního daru ve výši 10 000 Kč na činnost do-
mova důchodců Jindřichovice pod Smrkem

— rozhodla o přidělení veřejné zakázky malého rozsahu Herní prvky na
dětské hřiště – MŠ Donín dodavateli herních prvků společnosti 
TR Antoš, s. r. o., Turnov, za celkovou nabídkovou cenou 122 999 Kč
vč. DPH 

— schválila dodavatele veřejné zakázky Výměna povrchu hřiště ZŠ a MŠ
Hrádek Nad Nisou – Loučná, a to společnost J.I.H. – sportovní stavby,
s. r. o., Praha 10, za celkovou cenu 1 497 201 Kč s DPH 

— schválila dodavatele veřejné zakázky Drobné památky a jejich 
propagace Bogatynia – Hrádek n. N. II, a to společnost SKJ, s. r. o.,
Hrádek nad Nisou, za celkovou cenu 656 145 Kč s DPH

— rozhodla o přidělení veřejné zakázky Instalace systému nuceného 
větrání s rekuperací do budovy ZŠ T. G. Masaryka v Hrádku n. N. (opa -
kované zadání č. 2) uchazeči PULSKLIMA, spol. s r. o., Liberec XII –
Staré Pavlovice, s celkovou nabídkovou cenou 9 694 601,97 Kč vč.
DPH 

— rozhodla o přidělení veřejné zakázky Dodávka ICT a konektivity do
odborných učeben ZŠ Lidická v Hrádku nad Nisou vítěznému ucha-
zeči AV MEDIA, a. s., Praha – Hostivař s celkovou nabídkovou cenou,
5 275 209,17 Kč vč. DPH. 

24. schůze rady města
24. schůze rady města v roce 2019, konaná dne 21. srpna, se zabývala
těmito záležitostmi:

— schválila uzavření objednávky u společnosti Energy Benefit Centre,
a. s., na komplexní zajištění služeb spojených s administrací dotace
v průběhu realizace projektu Instalace systému nuceného větrání 
s rekuperací do budovy ZŠ T. G. Masaryka v Hrádku nad Nisou za 
celkovou cenu 114 950 Kč

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli panu Jindrovi
ve výši 30 000 Kč, na úhradu nákladů spojených s účastí na Světo-
vém poháru v terénním triatlonu SP XTERRA CHINA 

— schválila uzavření objednávky se společností Geoprint, s. r. o., na
komplexní zajištění služeb spojených s tiskem propagačních mate-
 riálů (soubor pohlednic, mapa, brožura) v rámci projektu „Paměť 
v krajině Trojzemí“, za celkovou cenu 101 166,27 Kč vč. DPH 

— schválila přidělení zakázky na zajištění technického dozoru investora
při akci Instalace systému nuceného větrání s rekuperací do budovy
ZŠ T. G. Masaryka v Hrádku nad Nisou společnosti Energy Benefit
Centre, a. s., za nabídkovou cenu 211 750 Kč vč. DPH 

— schválila přidělení zakázky na akci Hrádek nad Nisou – Dosadba aleje
v ulici Luční společnosti JIB, s. r. o., Brandýs nad Labem, za nabíd-
kovou cenu 171 678,4 Kč vč. DPH

— schválila dodavatele pro realizaci veřejné zakázky Václavice – otočka
U Slunce, a to společnost 1. jizerskohorská stavební společnost, s. r. o.,
Hodkovice nad Mohelkou, za celkovou cenu 892 661,77 Kč s DPH

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení projektové dokumentace ve stupni dokumentace pro
územní rozhodnutí a dokumentace pro stavební povolení na akci
Oprava komunikace 11/2716 v délce 8 800 m v úseku Hrádek nad Ni-
sou – Rynoltice a realizace nových částí chodníků firmě Nýdrle – 
projektová kancelář, spol. s r. o., Liberec 30, za nabídkovou cenu 
1 490 720,00 Kč s DPH

— vzala na vědomí záměr provádění geofyzikálních měření na území
katastru obce v souvislosti s řešením projektu Turów, jehož cílem je
objasnit hydrogeologické poměry příhraniční oblasti Frýdlantska 
a Hrádecka včetně doplnění monitorovací sítě podzemních vod v sou-
vislosti s pokračováním těžby uhlí v dole Turów, kdy tato měření pro
Českou geologickou společnost zajišťuje organizace GEONIKA, s. r. o.,
v termínu od 22. 7. do 13. 9. 2019

— po projednání nemá námitek ke stavebnímu záměru investora 
Správa železniční dopravní cesty, státní organizace, na akci Rekon-
strukce železniční stanice Hrádek nad Nisou dle dokladů od žadatele 
AF_CITYPLAN, s. r. o. 

Ze zasedání zastupitelstva města
7. zasedání zastupitelstva města
7. zasedání zastupitelstva města v roce 2019, konané dne 28. srpna, se
zabývalo těmito záležitostmi:
— vzalo na vědomí stav finančních prostředků na účtu Fondu rozvoje

Václavic a Uhelné ve výši 4 652 753, 94 Kč, schválilo zakoupení 2 ks
rozkládacích altánů v celkové výši 30 900 Kč vč. DPH z účtu FRVU,
které budou v zápůjčce OV Václavice a OV Uhelná; schválilo změnu
výše čerpání finančního příspěvku z účtu FRVU pro okrajové části
Hrádku nad Nisou Uhelná a Václavice na podporu financování kul-
turních akcí proti doloženým dokladům z původních 25 000 Kč/rok
Uhelná a 25 000 Kč/rok Václavice, na 50 000 Kč/rok Václavice 
a 50 000 Kč/rok Uhelná; schválilo financování z účtu FRVU nákup 
a osazení herního prvku Lanová pyramida K2 MINI na dětské hřiště
Václavice v celkové částce 106 600 Kč vč. DPH od firmy Antoš, s. r. o.,;
schválilo nákup 10 ks nádrží na vodu o objemu 1 000 l pro obyvatele
Václavic, kteří řeší nedostatek vody

— schválilo změnu rozpočtu města Hrádek n. Nisou 2019 č. 5. Rozpočet
města 2019 po změně č. 5 má stanoven celkový objem příjmů částkou
238 965 385,78 Kč, celkový objem výdajů částkou 363 888 143,78 Kč
a salda ve výši 124 922 758 Kč ve třídě financování.

— vzalo na vědomí žádost o podporu města Žitava ucházet se o titul
Evropského hlavního města kultury 2025, včetně návrhu Dohody 
o společném záměru, ve kterém město Hrádek nad Nisou podpoří
kandidaturu Velkého okresního města Žitava na titul Evropské hlavní
město kultury 2025

— schválilo Rozhodnutí o poskytnutí dotace, vydané Ministerstvem 
financí dne 11. 7. 2019 na projekt město Hrádek n. Nisou – Rozšíření
učeben přístavby ZŠ T. G. M. v Hrádku nad Nisou, při celkových výda -
jích projektu 12 267 758,03 Kč, výši dotace 8 587 430,62 Kč a spolu-
financování ze strany města Hrádek nad N. ve výši 3 680 327,41 Kč

2 z radnice



— schválilo přijetí dotace z Ministerstva životního prostředí v rámci Ope-
račního programu životní prostředí 2014–2020 na projekt Dům se-
niorů Hrádek nad Nisou (záměr vybudování domu na Oldřichovské
ulici) ve výši 49 725 531,90 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši
116 026 241,10 Kč v souladu s Registrací akce a Rozhodnutím o po-
skytnutí dotace

— schválilo poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli FK SLOVAN
Hrádek nad Nisou 1910, z. s., Hrádek n. Nisou, ve výši 2 209 379 Kč,
na spolufinancování projektu Rekonstrukce a modernizace fotbalo-
vého stadionu FK SLOVAN Hrádek nad Nisou 1910, z. s.

39. ãíslo,
září 2019z radnice

Rekonstrukce ulice 
Liberecká začne v září

Dokončení ze strany 1
Tento zelený pás bude součástí chodníku, tedy za obrubou, a nikoliv
součástí komunikace, jako je to např. na Žitavské. Stromy tak budou
alespoň částečně chráněny před účinky zimního solení komunikace,“
vysvětluje Josef Horinka.

Rekonstruovány budou i chodníky, protože i jich se dotkne budování
nových inženýrských sítí. „Navíc bude vybudovaný nový chodník mezi
křižovatkou u restaurace Barandov a garážemi a prodlouží se chodník
nalevo od hřbitova až na konec současné zástavby, tedy po označení
Hrádek nad Nisou,“ říká Josef Horinka.

Rekonstrukce se bude týkat i veřejného osvětlení, lampy budou nově
rozmístěné po obou stranách komunikace. Samozřejmostí budou nové
lavičky a odpadkové koše.

„Bude to složité, náročné, dlouhé, nepříjemné. Ale já věřím, že stejně,
jako jsme společně zvládli náměstí a historické centrum, jako jsme
zvládli obnovu města po povodni, jako zvládáme i jiné stavby ve městě,
zvládneme i toto,“ upozorňuje Josef Horinka.

Pro úplnost dodejme, že Liberecká ulice je v majetku Libereckého
kraje, spravuje ji Krajská správa silnic. Město na sebe vzalo projektovou
přípravu rekonstrukce vozovky a chodníků, další dokumentaci chystali
jednotliví správci sítí.

Důl Turów – informativní 
setkání s veřejností na
území České republiky

Dne 31. 8. 2019 se na radnici v Hrádku nad Nisou konalo pracovní 
setkání hejtmana Libereckého kraje pana Martina Půty, starosty města
Hrádek nad Nisou pana Josefa Horinky, starosty Powiat Zgorzelecki
pana Artura Bielińského, ředitele závodu KWB Turów firmy PGE Gór-
nictwo i Energetyka Konwencjonalna SA pana Sławomira Wochny.

Na jednání byl dohodnut termín pro informativní setkání s veřejností
na území České republiky. Cílem tohoto veřejného setkání je představení
záměru „Pokračování těžby ložiska hnědého uhlí Turów” ze strany 
investora, a to v českém jazyce a na českém území. Toto informativní 
setkání se uskuteční dne 17. 9. 2019 od 15 hodin ve sportovní hale Soko-
lovna, č. p. 132 v Chotyni.

Výše uvedené setkání bude uspořádáno na základě dohod uzavře-
ných během Polsko-české mezivládní konzultace dne 28. 8. 2019 za
účasti ministra životního prostředí pana Henryka Kowalczyka, ministra
životního prostředí ČR Richarda Brabce a generálního ředitele ochrany
životního prostředí pana Andrzeja Szweda – Lewandowského. Termín
pro veřejné projednání dokumentace vlivu záměru „Pokračování těžby
ložiska hnědého uhlí Turów” na životní prostředí se bude konat v pů-
vodně dohodnutém termínu, tedy 19. 9. 2019 od 10 hodin v kulturním
domě v polské Bogatynii.

Veřejné projednání nového
územního plánu

Několikaletá práce na novém územním plánu Hrádek nad Nisou se do-
stává do poslední fáze. Veřejné projednání o upraveném a posouzeném
návrhu Územního plánu Hrádek nad Nisou se bude konat v úterý 
15. října v multifunkčním sále Brány Trojzemí na Horním náměstí č. p. 71.

S návrhem nového územního plánu je možné se seznámit na měst-
ském úřadě v Hrádku nad Nisou, Odbor stavební a životního prostředí,
Horní náměstí 73 a dále je zveřejněn na internetových stránkách města
www.hradek.eu až do sedmého dne od jeho veřejného projednání. 
Připomínky a námitky lze podávat nejpozději do sedmi dnů od jeho ve-
řejného projednání, a to písemnou formou na výše uvedený odbor. 

Detailní informace najdete na www.hradek.cz v sekci radnice / Od-
bory MěÚ / Odbor stavební a životního prostředí / Územní plán.

Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 200 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 500 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 1 000 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 600 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 3 000 Kč
Smíšená (reklamní reportáž) cena dohodou
Vkládací (za vložený a dodaný ks) 2 Kč
ceny jsou uvedeny bez DPH, (sazba DPH je 21%)

Cena města 
Hrádek nad Nisou

Jako každým rokem, i letos se budou v den státního svátku 28. října
předávat Ceny města Hrádek nad Nisou.

Své návrhy na udělení Ceny města Hrádek nad Nisou pro rok 2019
můžete zasílat na Odbor dotací Městského úřadu v Hrádku nad 
Nisou.

Cenu města Hrádek nad Nisou uděluje Zastupitelstvo města Hrá-
dek nad Nisou na základě návrhu jako ocenění za dlouhodobý pří-
nos či výjimečné aktivity a počiny v nejrůznějších oblastech, které 
význa mně přispěly k rozvoji a reprezentaci města nebo k dobrému
životu obyvatel. Ocenění může být navrženému kandidátovi uděleno
také za mimořádné počiny spojené s osobním hrdinstvím a odvahou.

Návrhy mohou podávat občané i spolky či jiné právnické osoby
osobně na Odboru dotací, rozvoje města a kultury, případně v po-
datelně Městského úřadu v Hrádku nad Nisou nebo elektronicky na 
e-mailovou adresu davidova@muhradek.cz. Termín odevzdání ná-
vrhů je do 11. října 2019.

Návrh musí obsahovat jméno a příjmení navrhovaného kandi-
dáta, název právnické osoby nebo kolektivu, adresu bydliště nebo
sídla navrhovaného kandidáta, obor činnosti, resp. oblast, v níž je
udělení ceny města kandidátu navrhováno, podrobné zdůvodnění
nominace a identifikaci s kontaktem a podpisem navrhovatele. 

Ocenění bude předáno v den státního svátku 28. října 2019.



Hřiště na stadionu má nový
povrch

Během prázdnin se budovalo také na fotbalovém stadionu v Doníně.
Hřiště s umělým povrchem už mělo své nejlepší roky za sebou. Díky 
iniciativě FK Slovan Hrádek nad Nisou 1910 se podařilo získat podporu
z Ministerstva školství mládeže a tělovýchovy na její obnovu. Nová
umělá tráva už je položená. Součástí projektu je rekonstrukce objektu
bývalého občerstvení vlevo před halou, ve kterém bude následně us-
kladněna technika. A vyřešeno bylo také nové zavlažování na hřišti. 
V souhrnu stály tyto úpravy 7,4 mil. Kč, z toho město vložilo do projektu
2,2 mil. Kč, 5,2 mil., Kč je dotace MŠMT.

Hrádecké školy procházejí velkou proměnou. To hlavní se v budovách
pochopitelně dělo hlavně o prázdninách. V Základní škole T. G. Masa-
ryka je téměř dokončena kompletní rekonstrukce přístavby, která za-
hrnovala nové rozvody vody, elektřiny, kanalizaci a s tím spojené úpravy
v učebnách. V části přístavby se dokončuje moderní jazyková učebna.
Průchodem byly propojeny učební a jídelní část přístavby, do které byl
instalován nový výtah. Spolu s odstraněním schodiště mezi budovami 
a jeho nahrazením nakloněnou rampou a vybudováním výtahu v pů-
vodní budově, se škola u pošty stala prakticky bezbariérovou. 

Nový výtah propojuje všechna podlaží také v budově ZŠ Lidická. 
Aktuálně ve škole pokračuje kompletní rekonstrukce jazykových učeben
a učebny přírodních věd. V rámci projektu Snížení energetických nákla -
dů byla vyměněna zbývající okna ve vnitřním traktu školy, kotel, zate-
plena bude přístavba a podkroví. 

V obou školách se začalo stavět ještě v uplynulém školním roce a práce
pokračují i v současnosti. Přesto školy zahájily školní rok v pondělí 2. září.
Za to patří poděkování jejich vedení, učitelům, školníkům, uklízečkám,
ale také pracovníkům VPP a některým referentům z městského úřadu 
a několika rodičům, kteří pomohli prostory pro žáky v posledních dnech
prázdnin připravit.

Na rekonstrukce v obou velkých školách město čerpá dotace z Minis-
terstva financí, Integrovaného regionálního operačního programu,
Operačního programu životní prostředí. 

Během prázdnin se ale budovalo i v budově základní a mateřské školy
v Loučné. Mateřská škola má k dispozici dvě nově opravené třídy v pří-
zemí a ve druhém patře, v jedné z učeben vzniká relaxační koutek. Tady
se nestavělo z dotací, ale z prostředků města. Na první pohled v oprave -
ných třídách, a také v prostoru pro družinu, zaujme nádherný blankytně
modrý koberec, který škola dostala jako sponzorský dar od společnosti
Drylock Technologies, s. r. o. A ještě jedna dobrá zpráva: škola otevřela
přípravnou třídu, která je velmi důležitou podporou pro budoucí ško-
láky. 

Školy na začátku školního roku

4 ze společnosti



V roce 2015 město odkoupilo areál bývalého Bekonu, který má velký roz-
vojový potenciál. Město zakoupením areálu může ovlivnit podobu cen-
tra města na desítky let dopředu. Krátce po koupi své vize, co by v areálu
mohlo být, představili studenti katedry architektury liberecké Technické
univerzity. Zdá se, jako by se od té doby v areálu nic nedělo. Některé
prostory nyní slouží původním nájemcům, další využívá město. 

Rozhodování o tom, co se s budovami a pozemky bude dít, čekalo
kromě jiného na to, zda není areál ekologicky zatížen původní výrobou.
Byla tedy objednána Analýza rizik ohrožení povrchových a podzemních
vod chemickými látkami používanými při provozu bývalé přádelny. Ana-
lýzu prováděla společnost Vodní zdroje Ekomonitor, spol. s r. o. Městu
se podařilo na tento důležitý krok získat dotaci z Operačního programu
Životní prostředí. 

Výsledky analýzy ukázaly, že v konstrukcích ani pozemcích je ekolo-
gická zátěž minimální. Zasaženy jsou jen některé prvky kotelny a ba-
revny. Největším problémem tak je bývalý sklad, ve kterém jsou stále

uloženy chemikálie a suroviny potřebné pro výrobu. Město se nyní po-
kusí získat prostředky na jejich likvidaci.

Relativně dobrý výsledek analýzy umožní plánovat, co s Bekonem dále:
„Určitě se areálem začneme zabývat. Existuje řada námětů, o kterých
povedeme debatu,“ potvrzuje starosta města Josef Horinka. Ve hře urči -
tě bude i možnost získání prostředků mimo rozpočet města.

Den D pro novou knihovnu
Budova nové knihovny je po stavební stránce dokončena. Zbývá už

jen několik detailů, které nijak nebrání dalšímu kroku, kterým je přestě-
hování celého knižního fondu. To bylo naplánováno na pondělí 9. září,
ale díky počasí k němu nakonec došlo o den později. 

23 tisíc svazků, střízlivým odhadem 10-12 tun knih v krabicích, které
váží i několik desítek kilogramů. Přemístit je v rozumném čase není úkol
pro ořezávátka. Stejně jako při stěhování knihovny ze Schubertovy vily
pomáhají i tentokrát fotbalisté z FK Slovan Hrádek nad Nisou 1910. Část
nastupuje do Bekonu, kde knihy skoro rok byly uskladněné, část k nové
knihovně. Jiří Hojsák ochotně reaguje a přistavuje tři kontejnery, které se
střídavě plní, převážejí a vykládají. Při prvním odhaduji celou akci, která
odstartovala v 17 h, dlouho do noci. Překvapení! Najdeme si systém a
v 18.45 nachází poslední krabice své místo ve správném podlaží nové
knihovny.

Nyní nastává další fáze. Rozmístit knihy do nových regálů, srovnat
podle abecedy, zařadit nové přírůstky a vrácené knihy. Očipovat, dola-
dit nový knihovní systém a těšit se na první čtenáře. 

Slavnostní otevření připravujeme na státní svátek 28. října. Nedoč-
kavé čtenáře se ale pokusíme uspokojit dříve. Termín, kdy si budete moci
opět chodit půjčovat knihy a časopisy, oznámíme na internetu a vynas-
nažíme se, abychom to stihli do příštího vydání Hrádecka.

Fotbalistům a panu Hojsákovi patří velké poděkování!

Začala obnova tří drobných
památek

Záchrana a restaurování drobných památek je tématem, kterému se
město a řada dobrovolníků dlouhodobě věnuje. Vůbec první obnove-
nou památkou byl v roce 2003 Zámecký kříž při vjezdu do města na Li-
berecké ulici. 16 let je pro památky, zhotovené většinou z pískovce a že-
leza, poměrně dlouhá doba a zpravidla je potřeba opět přiložit ruku k
dílu. Až pojedete po Liberecké, můžete si všimnout, že na pískovcovém
podstavci je už osazen nový kříž s ukřižovaným Kristem. O něco níže, při
odbočce ke hřbitovu, probíhá restaurování sochy sv. Anny. A zcela od zá-
kladů bude kamenosochařskou rekonstrukcí obnoven tzv. Zwergerův
kříž, který stával v Luční ulici u lávky U Koruny. Tento kříž byl vůbec nej-
starší v Hrádku, pořízen byl Franzem Zwergerem už v roce 1799. Při po-
vodni v roce 2010 ale nenávratně zmizel.

Obnova těchto tří památek probíhá v rámci projektu Drobné pa-
mátky a jejich propagace Bogatynia – Hrádek n. N., který je spolufinan-
cován z prostředků Evropské unie v česko-polském programu „Interreg
V-A Česká republika – Polsko“, identifikační číslo projektu:
CZ.11.2.45/0.0/0.0/16_012/0001513.

Ekologická zátěž v Bekonu je jen částečná

59. ãíslo,
září 2019ze společnosti
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Ohlédnutí za hrádeckými slavnostmi 
a Bartolomějskou poutí

Hrádecké slavnosti tradičně začínají stran ruchu náměstí, v Chrámu Pokoje. Výstavu Hrádecký
štětec, na které svá díla představují výtvarníci z Hrádku a okolí, připravuje spolek Ostrov života.

Stejně jako výstava, patří k pátečnímu podvečeru i narážení sudů s pivy z Čech, 
Německa a Polska. Letos se opravdu poctivě naráželo, každý ze zástupců měst s sebou 

dovezl dřevěný soudek.

Ukázkami z tréningu i zápasení presentoval na Hrádeckých slavnostech svou činnost úspěšný
klub BFC Kickbox Hrádek nad Nisou. Na koberci přímo mezi diváky svěřenci trenéra Mariana

Tůmy rány zarputile rozdávali i dostávali, přesně podle mota na domovské stránce jejich webu:
„Umím prohrávat, ale nikdy se nevzdám.“

Sám s kytarou. Bez sebemenších náznaků okázalosti dokázal písničkář Pokáč zaplnit znovu
náměstí. A to se bavilo hlavně díky jeho chytrým textům.

Kapela Crazy Dogs nás vrátila do počátků rock and rollu. A po několika písních postupně strhla
i publikum, které tančilo pod podiem.

Měřeno čistě podle zaplnění náměstí, vrchol letošních slavností nastal hned v pátek. Více než
hodinu a půl trvající koncert kapely Divokej Bill přilákal tisíce lidí. Billovi se zkrátka daří…

Náměstí v pátek večer opravdu praskalo ve švech.



79. ãíslo,
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Trialová show neodmyslitelně patří k sobotnímu programu. Honza Sladký, který ji připravuje,
se vždy snaží vystoupit o stupínek výše. Letos bylo k vidění kromě jiného salto na motorce. Big ’O’ Band kdysi hrával na slavnostech v odpoledních časech. Ovšem kde jsou ty doby?

Dnes kapela oprávněně baví publikum všech generací v hlavním čase slavností.

Poslední tóny koncertu Big ’O’ Bandu přešly plynule v první výstřely ohňostroje. Po něm násle-
dovala diskotéka pod širým nebem.

Nedělní poutní mše svatá. Slavíme svátek patrona města, sv. Bartoloměje. Do kostela přicházejí 
i pěší poutníci z Raspenavy, kteří tak oplácejí podobnou návštěvu hrádeckých. A v kostele je plno.

Nebývalo to v Hrádku zvykem, ale už je. Po mši svaté následuje setkání u kostela s něčím 
dobrým k zakousnutí i k napití.

Modrý cimbál je kapela složená ze třech muzikantů, kteří umí převádět známé i méně známé
písně do nových podob. Jako host s kapelou vystoupila Bára Basiková.

Hrádecké mažoretky představily na Horním náměstí v rámci slavností skupinové formace
všech věkových kategorií. A krátce po slavnostech odcestovaly na mistrovství Evropy do

Francie.

Desetiletá Luisa Jírová má za sebou úspěšné účinkování v televizní soutěži Česko Slovensko
má talent. Ale stoupnout si na podium před zaplněné náměstí? Pro Luisu žádný problém.

Zasloužený aplaus!
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Mohlo by se zdát, že staropražské písničky skupiny Patrola Šlapeto zaujmou hlavně diváky 
seniory, ale opak je pravdou. Bavili se všichni. Nostalgické, jindy veselé popěvky, i originální,

často prostořeké vtípky, v neděli po obědě diváky dobře naladily.
Pro děti kouzlil s balónky vždy dobře naladěný kouzelník Čárykluk.

Taneční skupina Staří známí se na pomyslné cestě kolem světa 
inspirovala židovskou kulturou.

Iloně Csákové a její doprovodné kapele patřil samotný závěr slavností. Už teď se můžeme těšit
na příští rok na poslední srpnový víkend: 28.–30. 8. 2020!



99. ãíslo,
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Hrádecké mažoretky dosáhly
historického úspěchu

Mažoretky z Hrádku nad Nisou už mají na svém kontě řadu vítězství na
nejrůznějších soutěžích. Letos na konci prázdnin ale dosáhly zatím nej-
výše: z mistrovství České republiky odjely na mistrovství Evropy do Fran-
cie, pořádaného European Majorettes Association, a i odtud přivezly 
jeden mistrovský titul, jedno druhé místo a jedno sedmé místo!

Mažoretky v Hrádku nad Nisou v současnosti trénují ve dvou tzv. vel-
kých skupinách, které čítají více než 8 dívek, v miniformaci, v jednotliv-
cích a trénují také v přípravce. Velké skupině, která si říká Sluníčka, bylo
po letošním soutěžním oblastním kole navrženo porotou přeřazení do
výkonnostní skupiny A. Na následném mistrovství republiky Sluníčka 
vybojovala první místo a kvalifikovala se na mistrovství Evropy. Druhá
velká skupina, Babybambulky, skončila ve třídě B na Mistrovství repu-
bliky na druhém místě. Na mistrovství republiky uspěla ještě hrádecká
miniformace, která svou kategorii vyhrála, ale v její kategorii se bohužel
ne ME nesoutěží. Navíc si odvezla ocenění za nejlepší choreografii. Po-
stup do Francie si vybojovaly republikovým mistrovským titulem také
Karolína Boudová a Viktorie Janďurová, obě v individuálních kategoriích.

Mistrovství Evropy se letos konalo ve francouzském města Agen. 
A pro hrádecké mažoretky skončilo velkým úspěchem. Sluníčka obsadila
v mezinárodní konkurenci sedmé místo ve věkové kategorii kadet. Karo-
lína Boudová vybojovala titul mistryně Evropy rovněž v kategorii kadet 
a Viktorie Janďurová titul vicemistryně Evropy v kategorii junior.

Poděkování patří všem děvčatům za výbornou reprezentaci města 
a České republiky, a také jejich vedoucím Veronice Bartůňkové, Pavle
Chaloupkové a Martině Bergmanové. Speciální poděkování pak všem
sponzorům, díky kterým mažoretky mohly do Francie vycestovat: městu
Hrádek nad Nisou, obci Chotyně a dále firmám i jednotlivcům: Elas, Ma-
xel, KSM Castings CZ, Kristýna, a. s., SKJ Jurek, Zubní ordinace Radomír
Sekvard, Josef Horinka, Jiří Bistiak, Hagal, Valbek, Vulkan Medical a Ernst
Bröer.

V podstávkovém domě Koník
to žije dílničkami

Od loňského roku probíhají v podstávkovém domě Koník dílničky pro
veřejnost, které jsou inspirované různými řemesly a tradicemi. V jedi-
nečné atmosféře podstávkového domu už se vyráběly velikonoční deko-
race, přírodní kosmetika, lněné výrobky, zpracovávala se ovčí vlna, také
se drátkovalo. Na pořadu už byly i bylinky a jejich rozličné využití. Zatím
poslední dílnička proběhla v září, kdy si účastníci vyrobili a domů od-
nesli výrobky z kukuřičného šustí. 

Projekt Řemeslo a tradice v Trojzemí, podpořený z Fondu mikropro-
jektů Euroregionu Nisa, tím ale ještě nekončí. V neděli 22. září bude na
pořadu zpracování potravin tak, jak se to dělalo v minulosti, jak to dě-
láme dnes a podíváme se i do budoucnosti. Zpracování ovoce se bu-
deme věnovat ještě jednou, a ještě než opadá listí ze stromů, podíváme
se na sadařství a zahradnictví.

V rámci stejného projektu probíhají také dílničky pro děti z prvního
stupně základních škol. Ty už vyráběly vánoční dekorace, masopustní
masky a stejně jako dospělí zpracovávaly bylinky.



Den otevřených dveří v DEPU
Zveme Vás na den otevřených dveří do našeho nízkoprahového zaří-
zení pro děti a mládež DEPO, Maják, o. p. s.

Služby pro mladou generaci poskytujeme v Hrádku nad Nisou již
pátým rokem a chtěli bychom dát možnost i všem ostatním podívat se
do našich prostor, dozvědět se něco víc o naší činnosti a také získat za-
jí mavé informace z našeho světa.

Otevřeno budeme mít ve středu 25. 9. 2019 od 15 do 18 hodin 
v budově bývalého Benaru (Václavská 138). Bližší informace na tele-
fonu 778 533 196.

Uhelňácký mlž
Půlku prázdnin Uhelná znovu oslavila svým sousedským vesnickým fes-
tiválkem Uhelňácký mlž. Návštěvníci byli opět proti místním v přesile, 
a to i kdybychom se my domácí dostavili na Mlží louku úplně všichni
včetně nemluvňat (které tu v současnosti vlastně nemáme).

Nejmenší okrajová část Hrádku nad Nisou, o které dole ve městě ně-
kteří ani nevědí, že existuje, za těch pět let od prvního ročníku prožívá
doslova období obrození. Veřejný prostor tu od konce druhé světové
války jen chátral a skomíral. Symbolem toho všeho byla kaplička upro-
střed, ze které nakonec zbyly jen rozpadající se obvodové zdi. Časy se 
naštěstí mění. V loňském roce jsme v rámci Mlže kapličku slavnostně ote-
vírali a ani letos o festivalu nezůstaly její dveře nad nedávno dokončeným
dlážděním zavřené. Multižánrovosti akce, na kterou odkazuje už mlž 
v názvu festivalu, dává druhá stage v kapli další rozměr. Otevírá prostor
pro komorní vystoupení, která by na Mlží louce s tradičním pódiem 
z návěsu zdaleka neměla svou atmosféru. Letos se tak v kapličce mohla
představit Kaya v doprovodu Tomáše Nezdary. Kouzlo místa se jim 
podařilo využít beze zbytku. Hlavní program však probíhal pod širým 
nebem. Akci zahajoval na louce za vodárnou Trajekt a s ním i domácí ky-
tarista Petr Pleskač, jinak hlavní organizátor festivalu. Počasí v tomto roce
hodně hrozilo a trochu i zlobilo. Nakonec jsme se troše deště nevyhnuli,
jenže to nebyla smůla. Bylo to velké štěstí. Původně mělo podle předpo-
vědí intenzivně pršet celý den. Návštěvníci nám přesto zůstali věrní, při-
šli a přeháňkami se nedali odradit. Děkujeme! Roman Sedláček

2. václavické dožínky
Jeden před zánikem zachráněný statek a více než desítka nadšených
dobrovolníků, kteří se mu snaží vdechnout život smysluplnými aktivi-
tami, jako jsou kupříkladu dožínky. Loni se konaly poprvé a byly náv-
štěvníky velice kladně přijaty.

Letos se celá slavnost odehraje v sobotu 28. září 2019 a opět započne
v 10.00 mší svatou s poděkováním za úrodu v opravené stodole Wohl-
mannova statku ve Václavicích.

Bezprostředně po mši začne přednáška Alexandra Vrágy zaměřená
na ptactvo Lužických hor. Součástí budou i letové ukázky dravců.

Následně budou od 12 do 16 hodin v prostorách statku připraveny
rukodělné dílničky pro děti a jejich rodiče, tentokrát inspirované ptac-
tvem, jeho životem, potřebami a ochranou. Vyrábět se budou indiánské
čelenky, psací brky, krmítka, šití ptáčci a jiné drobnosti z přírodních nebo
k recyklaci určených materiálů, jež by jinak byly vyhozeny.

Představena budou tradiční řemesla – kosení, broušení nožů, mlácení
obilí a ukázky starých zemědělských strojů, děti se budou moci projet na
koních a návštěvníci se mohou zúčastnit soutěže o nejlepší zavařeninu 
z darů svých zahrádek, a to v kategorii sladké (marmelády, sirupy apod.)
a slané (čalamády, čatní, nakládaná zelenina apod.). Každý může při-
nést pouze jeden vzorek. Přijímány budou do 14 hodin a hodnotit se ten-
tokrát bude nejen chuť, ale i celkový vzhled – obal, barva, konzistence
apod. Bližší informace budeme uveřejňovat na facebookových stránkách
Wohlmannova statku.

V průběhu akce si můžete zakoupit a ochutnávat občerstvení od lo-
kálních výrobců (frýdlantské pivo, kyselo, grenadýr, koláče a buchty od
místních nebo dobroty z Mariánské Stráně).

Kolem 17.30 budou dožínky zakončeny promítáním dokumentu 
s ptačí tématikou.

Přijďte k nám strávit jeden den v klidném a přívětivém prostředí 
a v zatím nepříliš narušené, otevřené krajině kolem Wohlmannova
statku (č. p. 35, Václavice). 

Wohlmannův statek, z. s.

V příštím roce se budou Oslavy Mikroregionu konat 
v Hrádku nad Nisou, v rámci Dožínek

12. září 2020.
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Obce mikroregionu slavily
společně

Už počtvrté se letos konaly Oslavy Mikroregionu Hrádecko-Chrastavsko.
Dobrovolný svazek obcí zahrnuje kromě dvou měst, která figurují v ná-
zvu ještě dalších osm obcí: Bílý Kostel n. N., Chotyni, Kryštofovo Údolí,
Mníšek, Nová Ves, Oldřichov v Hájích, Rynoltice a Janovice v Podještědí.
Založen byl už v roce 2001 a dnes v něm žije přes dvacet tisíc obyvatel.
Společné Oslavy jsou jednou z několika společných akcí. 

Letos se konaly v Rynolticích. Hlavními hosty byli slovenská písnič-
kářka Kristína a revival legendárních The Beatles Backwards. Své zastou-
pení ale na oslavách měly i všechny obce, minimálně v podobě stánků 
s lokálními výrobky a materiály.



Chovatelskou výstavu 
navštívily stovky lidí

Český svaz chovatelů Hrádek nad Nisou pořádal již 71. ročník výstavy
drobného zvířectva, jako obvykle v rámci Bartolomějské poutě. K na-
šemu potěšení se opět vydařilo i počasí, takže návštěvníků bylo hodně,
což nám chovatelům udělalo velkou radost. Za dva výstavní dny nás
navštívilo přes 1 650 lidí, kteří mohli vidět králíky, holuby, vodní i hra-
bavou drůbež, okrasné ptactvo, ale i ovečky. Letos jsme měli v tombole,
mimo jiné, pět selátek a 10 králíků. Všechna selátka vyhráli výherci z na-
šeho města. Za tombolu, která se začíná připravovat již po Novém roce,
letos zodpovídala paní Zlatka Koutníková za velké pomoci paní Pátkové,
Bujokové, Krejčové a Zemanové, kterým tímto moc děkujeme.

Do tomboly ale také každoročně přispívají i tito hrádečtí sponzoři: 
H. Gibizerová, AGRO Chomutice, pekárna Karel Endler, Fauna a Flóra 
Z. Zelená, Stavebniny Hrak, Cukrárna u Žánů, MAX Elektro, SONJA pa-
pírnictví, MIRKA Sport, GRIL M. Hreha, ČERTES, s. r. o., TRAFIKA pí. Ur-
bánková, Chovatelské potřeby Liberecká ul., Dárkové předměty terminál
JaVsro@seznam.cz ale i včelař Václav Slovák, Domov Maxov, Design
Centrum reklamní agentura, KITL www.kitl.cz – všem těmto sponzorům
my chovatelé děkujeme.

Vystavovatelů bylo přes padesát. V kotcích jste si mohli prohlédnout
198 králíků, 75 holubů, vodní a hrabavé drůbeže bylo přes 30 kusů. 
Letos také proběhl druhý ročník „Memoriálu Zdeňka Janečka“. Putovní
pohár zůstává v Hrádku a převzal si jej dlouholetý chovatel králíků 
př. Miloslav Opluštil. Pohár nejen př. Opluštilovi, ale i několika dalším
chovatelům, kteří získali čestné ceny, předával místostarosta Pavel Farský.

Návštěvníci, kteří se chtěli občerstvit, si jistě povšimli naší nové per-
goly, kterou jsme stihli postavit přesně před začátkem výstavy. Spolek
chovatelů využil na tuto stavbu grant, a to 50 000 Kč, který obdržel od
města Hrádek nad Nisou. Nejednalo se ale o jediný grant, druhý dar od
města byl opět jako každoročně finanční příspěvek ve výší 7 500 Kč, a to
na nákup potřebného materiálu při konání výstavy, ale i např. na platbu
posuzovatelů. ZO ČSCH Hrádek nad Nisou tímto děkuje všem zástup-
cům města za tyto granty.

Děkujeme návštěvníkům a těšíme se na Vaši návštěvu v příštím roce
2020.

ZO ČSCH Hrádek n. N., předsedkyně spolku př. Zdenka Brodská

Stříbrná medaile pro 
předsedu ZO ČZS

Na konferenci Územní rady územního sdružení Českého zahrádkář-
ského svazu v Liberci byla 15. června hodnocena činnost zahrádkářů 
Libereckého kraje. Zástupci ze 41 základních organizací hodnotili 
činnost územní rady za uplynulé volební období, činnost jednotlivých
organizací a zvolili si nové vedení pro dalších pět let.

V hlavní zprávě odstupujícího předsedy, p. Trávnička, byla vyzdvi-
žena činnost ZO z Hrádku nad Nisou jak v propagaci činnosti svazu for-
mou výstav, tak spolupráce se ZŠ T. G. M. v Hrádku nad Nisou při výuce
předmětu „Svět práce“ – práce na pozemku. Předseda organizace byl
republikovou radou oceněn stříbrnou medailí za zásluhy o Český zahrád -
kářský svaz.

Musím připomenout, že toto ocenění patří celému výboru a všem 
členům organizace, kteří aktivně podporují činnost organizace v Hrádku
nad Nisou. 

V současnosti se na zahrádkách připravuje a pěstuje všechno, co bu-
deme chtít vystavovat na dožínkách. Počasí nám zatím přeje a zahrádky
svítí všemi barvami. Současně také probíhá rekonstrukce klubovny ZO,
kde budeme mít hlavně sklad materiálu, archiv organizace a místnost
pro schůzovní činnost.

Předseda ZO ČZS v Hrádku n. N. Vladimír Béreš

119. ãíslo,
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Pozvánka k sousedům
Babí léto je jedno z nejkrásnějších období roku. Rána chladná, ale přes
den slunečno. Pojďme si tedy užít akce kolem nás, které se stále mohou
konat venku. Na září jich organizátoři připravili víc než dost. 

20.–21. září – Jablonecké podzimní slavnosti
Největší jablonecké městské slavnosti jsou letos pojaté jako festival dob-
rého jídla a pití. Ve stáncích budete moci ochutnat kvalitní vína, regio -
nální piva a kvalitní gastronomii. Připravený je i bohatý doprovodný pro-
gram plný muziky i zábavy pro děti.  

28. září – Svatováclavské slavnosti – zámek Svijany
Oslava svátku patrona českého piva, spojená s dobovým řemeslným jar-
markem, workshopy pro děti i dospělé, písničkáři, divadelním předsta-
vením i pivními soutěžemi. Celodenní prohlídky zámku i pivovaru.

28. září – Svatováclavské posvícení – Dlaskův statek v Dolánkách
u Turnova
V programu vystoupí folklórní soubory z různých regionů. Kromě ta-
nečníků a muzikantů nebudou chybět ani loutkáři s programem pro nej-
menší, jarmarečníci, pekařská dílna a dílna pro šikovné ruce.

28.–29. září – Oktober Fest – chata Pláně pod Ještědem
Tradiční nejen hudební a pivní festival na závěr léta na Pláních.

28.–29. září – Komentované prohlídky Bredovská zahrada – zá-
mek Lemberk
Speciální prohlídky zaměřené na proměny zahrady a letohrádku od 
18. do 20. století. 

9. říjen – Radůza – Lidové sady Liberec
Zpěvačka, multiinstrumentalistka a autorka hudby i textů představí se
svou kapelou průřez dosavadní tvorbou. 

3.–19. říjen – Mandava Jazz
Další ročník Mezinárodního jazzového festivalu promění Trojzemí v místo
plné fascinujících melodií a setkání mnoha mezinárodních hudebníků 
a návštěvníků. Každý den jedno místo a jiný interpret. Varnsdorf, Rum-
burk, Žitava, Großschönau, Seifhennersdorf.... 

Věra Baumgartnerová

Tip na výlet
Září je krásný měsíc, kdy už obvykle není vedro, ale stále se můžeme tě-
šit ze slunečních paprsků. Pár hezkých dnů nás ještě čeká a můžeme si
tak užívat výletů do přírody. V dnešním tipu se vydáme do Lužických
hor, na dva nejvyšší vrcholy, odkud se můžeme rozhlédnout po kraji. 

Luž
Hora Luž je se svými 793 m nejvyšší horou Lužických hor. Horským 
hřebenem v minulosti vedla zemská hranice mezi Čechami a Lužicí, což
dosvědčují hraniční kameny s nápisy. V současnosti přes vrchol prochází
státní hranice s Německem. Z hory se nabízí krásný výhled do širokého
okolí. Dohlédnete na Jizerské hory s Ještědem, Krkonoše, Trosky, Děčín-
ský Sněžník a Krušné hory, Bezděz, Středohoří, na severní výběžek Čech
a na různé kopce Šluknovského výběžku. Na vrchol vás dovede červená
turistická značka. Výchozím bodem je Chata Luž v osadě Myslivny, při
silnici z Horní Světlé. Cesta není dlouhá, ujdete zhruba 1,5 kilometru po
zpevněné lesní cestě. 

Hvozd
Hvozd měří 750 m, je tak druhou nejvyšší horou a jedním z nejvýznam-
nějších kopců v Lužických horách. Oblíbeným turistickým cílem se stal
už koncem 18. století. V roce 1821 na něj vystoupil i bývalý rakouský 
císař Ferdinand I. Výrazný dvouvrcholový hřbet leží na státní hranici 
s Německem, nedaleko Krompachu. Zde také můžeme začít náš výšlap.
Po červené dojdeme nejprve k vrcholové hospodě na německé straně. 
U chaty je hezký výhled z terasy a hraniční patník pod jedním ze stolů.
Pokračovat můžeme po modré značce zhruba půlkilometr ke kamenné
rozhledně. Odtud se dá sejít směrem k severu k obci Hain a přes Jánské
kameny zpět do Krompachu. Celý výlet takto měří asi 7 kilometrů. Co je
na Hvozdu úplně nejkrásnější, jsou východy slunce. Musíte si trochu při-
vstat, ale ten pohled za to určitě stojí.

Věra Baumgartnerová
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Životní výročí
Občanům, kteří v měsíci srpnu 2019
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Stanislav Petrůj, Miloslava Prokopová,
Marie Tesárková, Zdeňka Rášová

80 let Günter Strobach, Vladislav Veselý,
Zdeněk Křivý, Jiří Tejchmann

81 let Jiřina Stehlíková, Peter Mayer
84 let Marie Vagenknechtová, 

Drahoslava Majerová
85 let Marie Valdmannová
86 let Josef Klesal
87 let Jaroslava Etrychová
88 let Josef Vaverka, Liduška Dušková
90 let Ludmila Hofmanová, Anna Nýdrlová

Monika Korbelářová, matrikářka



Babí léto oslavilo plnoletost
V sobotu 17. srpna se v areálu Kristýna konal 18. ročník maratonu hor-
ských kol Alisy Bike Babí léto. Na start se postupně ve všech kategoriích
postavilo 537 závodníků, což je absolutní rekord závodu. Byla mezi nimi
zvučná jména, například extrémní biker Jan Kopka či Daniel Polman,
účastník závodu Race Across America 2019, považovaný za nejtěžší cyk-
listický závod na světě. 

Program započalo Decathlon dětské Babí léto, jehož se zúčastnilo 
76 dětí v 8 kategoriích. V 11 hodin byl starostou Hrádku nad Nisou 
Josefem Horinkou odstartován hlavní závod na 50 a 80 km, půl hodiny
nato se na 30km trať vydala další stovka závodníků.

Na trase 50 km obhájil své loňské prvenství Jiří Šorm (Bitters Superior
Cyklolive Team) o 3 minuty před Pavlem Šorfem (Haven tým) a další 
2 minuty před Filipem Šlajchrtem (KoloshopTeam).

Osmdesátikilometrovou trasu opanoval Matouš Kozák z Rohozec Amu-
let Teamu, který se stal historicky 14. absolutním vítězem ALISY Bike Ba-
bího léta. O dvě a půl minuty druhý dojel německý závodník Patrik Scholze
(Neusalza-Spremberg) a třetí Jan Svoboda (Kaplička Hrabětice). Vítězství
na 30km trase obhájil Lukáš Procházka (Bitters Superior Cyklolive Team),
svůj výsledný čas v cíli si oproti loňsku vylepšil o dvě a půl minuty.

Mezi ženami ovládla 50km trasu Loubková Ivana (Amulet Rohozec
Cvikov), na 80 km zvítězila Bohabojová Olga (Lékárna Zásmuky). 
K dlouhé trase se letos odvážily jen 2 ženy!

Medaile zůstaly v Hrádku
1. září se na Kristýně odehrál 11. ročník Triatlonu Hrádek nad Nisou. Na
startu se sešly stovky triatlonistů. Nejen těch, kteří zvládli celou porci tří
disciplín, ale také štafet a samozřejmě dětí. A poprvé se stalo, že všechny
tři medaile v závodě mužů zůstaly doma. S přehledem vyhrál několika-
násobný vítěz Pavel Jindra z Multisportteamu před Tomášem Strnadem
(Cycology Bike Shop) a Milanem Hroudou (rovněž Multisportteam). 
V ženách zvítězila Ivana Loubková před Kristýnou Ouvínovou a Michae -
lou Maděrovou.

Poslední prázdninový víkend patřil mezi ty nejteplejší, na Kristýně
bylo plno a poděkování patří jak pořadatelům, tak závodníkům a náv-
štěvníkům areálu, kteří museli skousnout některá omezení.

Mezi 450 závodníky se neztratili ani ti z Hrádku, i když pro některé to
byla první zkušenost. Půl kilometru plavání, 20 km na kole Lužickými ho-
rami a 5 km běhu k Trojmezí a zpátky je tak akorát, aby se závod zvládl
i tak řečeno „na zkoušku.“

139. ãíslo,
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Řidič, ten tvrdej chleba má… A řidič Zdravotnické záchranné služby ob-
zvlášť. Krom toho, že musí splňovat vše, o čem ve známé písničce zpívá
Ladislav Vodička, musí umět řadu dalších věcí. V neposlední řadě musí
být profesní oporou zdravotníkům, musí umět jet opravdu plynule za
každých okolností, musí vědět, co dělat, když mu v sanitě kolabuje pa-
cient nebo když se dítě dere na svět před příjezdem do porodnice… 
Nesmí se bát obtížného terénu a v žádné situaci zkrátka neztratit hlavu.

Na řidiče Zdravotnické záchranné služby jsou zkrátka kladeny velmi
vysoké profesní požadavky. Proto je nutné, aby své znalosti a dovednosti
pravidelně obnovovali a cvičili. Letos poprvé si záchranka cvičení uspo-
řádala sama ve vlastní režii – školícím centrem, vybudovaným přímo 
v terénu v bývalém vojenském areálu v Ralsku, prošlo během čtyřden-
ního cvičení až na výjimky všech 150 řidičů.

Na čtyřech stanovištích trénovali své znalosti v různých oborech – se-
znamovali se s novinkami v dopravních předpisech, které se týkají vozů
s právem přednostní jízdy. Učili se manipulaci s vozidlem krizové při-
pravenosti, vyzkoušeli si například postavit stan, který záchranná služba
využívá v krizových situacích. Měli možnost vyzkoušet si výměnu pneu-
matiky či jiné opravy drobných defektů přímo v terénu. A v neposlední
řadě na každého řidiče čekala i jízda zručnosti v obtížných podmínkách.
Ta sloužila i k tomu, aby se všichni seznámili s technickými možnostmi
nových vozů, které si například umějí samy ovládat zapojení kol při ná-
klonech v terénu a podobně.

„Ke školení řidičů využíváme různé možnosti, spolupracujeme s Ar-
mádou ČR, jezdíme na polygon… Vlastními silami jsme cvičení organi-
zovali poprvé a ukázalo se, že to byl krok správným směrem. Vycházíme
z praxe a zaměřujeme se opravdu na to, co může potkat nás v Liberec-
kém kraji. Školíme sami sebe, což je samozřejmě i silný tmelící mo-
ment,“ zhodnotil ukončené cvičení ředitel ZZS LK Luděk Kramář. Dodal,
že cvičení pořádané ve vlastní režii je pro záchranku i ekonomicky vý-
hodnější než využití pronajatých prostor a lektorů. „Budeme se snažit je
jednou za čas zopakovat. V kombinaci s komerčně dostupnými mož-
nostmi je to pro záchranáře ideální tréninková varianta,“ řekl Kramář.

Své řidičské dovednosti si v areálu v Ralsku vyzkoušeli i představitelé
Libereckého kraje, který na cvičení finančně přispěl. Pod dohledem 

instruktorů si své řidičské schopnosti postupně otestovali jak hejtman 
Libereckého kraje Martin Půta, tak i jeho statutární náměstkyně Jitka Vol-
fová a náměstek pro oblast zdravotnictví Přemysl Sobotka, jenž také měl
nad cvičením záštitu. Michael Georgiev – ZZS LK

Řidiči ZZS LK prošli náročným cvičením
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